

УДК 001.2

**МОСКОВСКИЙ ПЕРИОД В НАУЧНО-ОРГАНИЗАЦИОННОЙ ДЕЯТЕЛЬНОСТИ  
Ю.А. ЖДАНОВА: МИФЫ И РЕАЛЬНОСТЬ**

**Е.Е. Несмеянов**

*Цель статьи – попытка выяснить истинные причины неожиданного для многих взлета карьеры Ю.А. Жданова в период 1947–1953 гг. Реконструируются сложные отношения власти и биологической науки конца 40 – начала 50-х гг. XX в. в СССР, роль Ю.А. Жданова в деполитизации современного естественнонаучного знания, представлена полемика Ю.А. Жданова со школой Т.Д. Лысенко.*

*Ключевые слова: история науки, биология, политизация естествознания, организация отечественной науки.*

**E.E. Nesmeyanov**

***Moscow period in scientific and organization work of Ju.A. Zhdanov: myths and reality***

*The aim of the article is the attempt to find out veritable reasons of Ju.A. Zhdanov's sudden career flight within the period of 1947-1953. Complicated relations between power and biological science at the end of 40s – beginning 50s of XX century in the USSR are reconstructed, Ju.A. Zhdanov's role in depoliticization of modern natural scientific knowledge and his polemics with T.D. Lysenko's school are presented.*

*Key words: history of science, biology, politicization of natural science, organization of our country science.*

**Литература**

1. Жданов Ю.А. Избранное. Ростов н/Д, 1999. Т. 1.
2. Последние годы Сталина. Эпоха возрождения. М., 2008.